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پس از پذیرش خودرو شاهین از گروه خودروسازی 
ســایپا اکنون نوبت به بهمن موتور رسید که به دنبال 
این اســت تا وانت کارا خود را در بورس پذیرش کند.
به گزارش ســازمان بورس و اوراق بهادار، براســاس 
اطلاعیه مدیریت پذیرش بورس کالای ایران، خودرو 
کارا متعلق به شرکت بهمن موتور )گروه بهمن( پس از 
بررسی مدارک و مستندات در یکصد و چهل و یکمین 
جلسه هیأت پذیرش کالا و اوراق بهادار مبتنی بر کالا 
در تاریخ ۲۴ فروردین مــاه در بازار اصلی بورس کالا 
مورد تصویب قــرار گرفت. پیش تر هم جواد جهرمی، 
معاون عملیات و نظارت بر بــازار بورس کالای ایران 
از عرضــه خودرو گروه بهمن هم خبر داده بود.خودرو 

شــاهین نیز ۲۴ اسفند ســال گذشته از سوی همین 
هیأت در بورس پذیرش شد و این اتفاق درست پس از 
اظهار نظر مجید عشقی رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار مبنی بر درخواست جدی یکی از خودروسازان 
برای ورود خــودرو به بورس کالا اتفــاق افتاد.احمد 
رحیمــی، مدیر عملیات عرضه بورس کالای ایران نیز 
در این باره گفته مقرر شده ۸۰ درصد از تولید سالانه 
شــاهین از طریق بورس کالا عرضه شود.به گفته وی 
عرضه این کالا به صورت فیزیکی است و اینکه چطور 
عرضه می شــود، میزان پرداخت اولیه چقدر است و یا 
اینکه چه کســانی می توانند ثبت نام کنند، در آینده 

مشخص می شود.

مدیرعامل شــرکت عمران شــهرهای جدید گفت: 
دارنــدگان زمیــن در خــارج از شــهر می توانند برای 
ساخت شهرک به سامانه خدمات الکترونیک مراجعه و 
درخواست تأسیس شهرک خصوصی دهند.به گزارش 
خبرگزاری مهر به نقل از صدا و سیما، علیرضا جعفری 
درباره ایجاد ســامانه ای برای ثبت نام ســرمایه گذاران 
ساخت شهرک گفت: یکی از تکالیف ما در طرح نهضت 
ملی مسکن، ســاماندهی زمین های رها شده دولتی و 
خصوصی در کشور است.وی ادامه داد: هر شخصی که 
زمین در خارج از شهرها دارد در صورت تمایل می تواند 
در سامانه shahrak.ntdc.ir ثبت نام کند. با بارگذاری 
مدارک در سامانه، پرونده بررسی و به متقاضی پیامک 

ارسال می شود تا مدارک لازم را برای صدور پروانه ارائه 
دهد.وی با اشــاره به اینکه ۷۰ درصد استان ها ظرفیت 
ســاخت شــهرک را دارند تصریح کرد: در حال حاضر 
۴۰ نقطه برای ســاخت شهرک در استان های مختلف 
شناسایی شده و بسیاری از نهادها و دستگاه های دولتی 
اعلام آمادگی کردند.وی ادامه داد: در ابتدای ســال ۹۹ 
دستورالعمل شهرک سازی مصوب شد، اما هنوز از این 
ظرفیت برای تأمین مســکن استفاده نشده است. وزیر 
راه و شهرســازی تکلیف کرده تا از ظرفیت شهرک ها 
برای ساخت مسکن استفاده شود.جعفری گفت: ساخت 
شهرک ها فرصت مناســبی برای ساماندهی زمین های 

خارج از محدوده شهری است.

دعوت از دارندگان زمین های رها شده برای ساخت شهرکعرضه دومین خودرو در بورس کالا
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پهلودهی ۱۰ کشتی حامل کالای اساسی 
در بندر شهید رجایی

هرمزگان مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان گفت: در فروردین ماه امسال 
۱۰ فروند کشتی حامل انواع کالای اساسی در بندر شهید رجایی پهلودهی شده 
که از این تعداد شــش کشتی شامل محصول اســتراتژیک گندم است.علی رضا 
محمــدی کرجی ران در جمع خبرنگاران، در تشــریح میــزان واردات، تخلیه و 
بارگیری کالاهای اساســی)غیرکانتینری( به بندر شهید رجایی در سال جاری 
اظهار کرد: از ابتدای فروردین امسال تاکنون، ۱۰ فروند کشتی حامل ۵۹۸ هزارو 
۹۰۱ تن انواع کالای اساســی در بندر شهید رجایی پهلودهی شده که نسبت به 
مدت مشابه پارســال ۱۶۲ درصد افزایش را نشان می دهد.وی با اشاره به میزان 
واردات گندم به عنوان یک محصول استراتژیک بیان کرد: از ۱۰ کشتی پهلودهی 
شده در بندر شهید رجایی، شش کشتی حامل ۳۹۶ هزارو ۳۱۸ تن گندم بوده 
که ۲ فروند از این شــناورها هم اکنون درحال تخلیــه گندم های وارداتی خود 
هستند.مدیر منطقه ویژه اقتصادی بندر شهید رجایی عمده کالاهای اساسی وارد 
شــده را علاوه برگندم،روغن، ذرت و کود اعلام کرد و افزود: طی این مدت ۹۸ 
هــزار و ۶۸۳ تن کود، ۷۱ هزارو ۵۰۰ تــن ذرت و نیز ۳۲هزار و ۴۰۰ تن روغن 
وارد بندر شــهید رجایی شده اند.به گفته محمدی کرجی ران، در حال حاضر نیز 
۳ فروند کشــتی در مجموع حامل ۱۶۲ هزارو ۲۱۱ تن گندم و برنج در لنگرگاه 

بندرعباس درحال طی نمودن فرآیند اسنادی خود هستند.

همکاری های حمل ونقلی تهران و مسکو
 گسترش می یابد

وزیر راه و شهرسازی در جریان سفر به روسیه از گسترش همکاری های تهران 
و مسکو در حوزه حمل و نقل و ترانزیت خبر داد.به گزارش وزارت راه و شهرسازی 
»رســتم قاسمی«، در بدو ورود به مسکو، با اعلام گسترش همکاری های ایران و 
روســیه در حوزه حمل و نقل  اظهار کرد:  در مراودات روســیه و ایران طی چند 
هفته گذشته اتفاقات مهمی رخ داده و در سفر اخیر به روسیه جلسات متعددی 
پیش رو خواهیم داشت.وی با بیان اینکه اولین جلسه در این سفر با وزیر حمل و 
نقل روسیه خواهد بود،  عنوان کرد: در این جلسه در خصوص موضوعات مختلف 
از جمله بحث های حمل و نقلی به گفت وگو خواهیم نشســت. همچنین در این 
سفر نهایی کردن قراردادهای گذشته در حوزه حمل ونقل ریلی، دریایی، جاده ای 
و هوایی در دســتور کار قرار دارد.وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه موضوع 
اینچه برون و گرمســار از جمله مواردی است که در گذشته مطرح و قردادهایی 
بین این دو کشور منعقد شده است،  اظهار کرد: همچنین بحث هایی در خصوص 
ترانزیت نیز می تواند در این ســفر بین ایران و روســیه مــورد توجه قرار گیرد.

قاسمی به همکاری تهران و مسکو در طرح های مشترک ریلی اشاره و تاکید کرد: 
روســیه از طریق دو خط ریلی در داخل ایران به بندر شــهید رجایی چابهار در 
خلیج فارس متصل اســت؛ ضمن آنکه معاملات متقابلی بین ایران و روسیه در 
بحث صادرات و واردات و موضوع حمل و نقل وجود دارد که این مساله از دستور 

کارهای مذاکرات خواهد بود.

صادرات بیش از ۳ میلیون باتری خودرو در سال ۱۴۰۰
رئیس انجمن صنعت باتری و ذخیره ســازهای ایران از صادرات بیش از ســه 
میلیون دستگاه باتری خودرو در سال ۱۴۰۰ خبر داد، اما گرانی برخی مواد اولیه 
را موجب از دســت رفتن این بازارها برشــمرد.کاظم مرتاض در گفت وگو با ایرنا 
افزود: عمده این محصولات به مقاصد عراق، افغانستان، ازبکستان و تاجیکستان 
صادر شده است. امسال و با خطوط راه اندازی شده، قصد داریم صادرات این کالا 
را به پنج میلیون دستگاه برسانیم.وی خاطرنشــان کرد: تاکنون راه اندازی پنج 
خط جدید بزرگ در اردبیل، قم، مشــهد، اصفهان و ارومیه قطعی شــده که هر 
خط دســت کم ۲۵۰ هزار دستگاه باتری ظرفیت خواهد داشت.این مقام صنفی 
در ادامه، به کیفیت بالای تولیدات باتری ایرانی اشــاره کرد و گفت: این صنعت 
فناوری پیچیده ای ندارد و دانش فنی به روز تولید را در اختیار داریم.وی با اشاره 
به برخی مشکلات باتری سازان، یادآور شد: عمده مواد اولیه موردنیاز این صنعت 
داخلی اســت، با این حال برخی مواد نظیر ســکرتورها نیازمند خط تولید با ۶ 
میلیون دســتگاه ظرفیت است تا مقرون به صرفه باشــد، این در حالی است که 
مجموع تولید باتری کشــور سالیانه ۹ میلیون دستگاه است.مرتاض بیان داشت: 
در حالی که ایران هفدهمین تولیدکننده سرب و روی جهان است، اما عرضه این 

مواد به نحوی است که به سختی به دست تولیدکنندگان می رسد.

استقبال کانون صرافان از رفع محدودیت
 ورود ارز به کشور

رئیس شــورای عالی کانون صرافان گفت: معافیت مالیاتی ورود ارز به کشور، 
اقدام هوشــمندانه ای اســت که یکی از خود تحریمی های داخلی را شکست.به 
گزارش ایرنا، ســازمان امور مالیاتی هفته گذشته با صدور بخشنامه ای، معافیت 
مالیاتی ورود ارز به کشور را از طریق گمرکات ورودی جهت اجرا به ادارات امور 
مالیاتی سراســر کشــور ابلاغ کرد.در ابلاغیه داود منظور، خطاب به ادارات کل 
امور مالیاتی سراســر کشور آمده است: با عنایت به مصوبه مراجع قانونی ذیربط، 
ورود ارز )اعم از اســکناس و حواله( معاف از مالیات اســت. براساس این مصوبه، 
هر شــخص حقیقی و حقوقی می تواند با اظهــار ارز در گمرکات ورودی، به هر 
میزان اســکناس ارز به کشــور وارد کند و وزارت امور اقتصادی و دارایی و سایر 
دستگاه های ذیربط مکلف مکلف هستند ترتیبی اتخاذ کنند تا ورود ارز تسهیل 
شود و فعالان در این حوزه نگران موضوع مالیات و واکاوی منشا سرمایه نشوند.

پیش از این معافیت مالیاتی ورود ارز به کشور منوط به ارائه اسناد مبنی بر منشا 
خارجی و پرداخت مالیات در مبدا بود که با وجود تحریم های ظالمانه مشکلاتی 
را برای فعالان به وجود آورده بود.ابلاغ این مصوبه از جهات مختلف حائز اهمیت 
است و فعالان اقتصادی آن را شکسته شدن یکی از تحریم های داخلی در حوزه 
ارز می دانند، زیرا معتقدند زمانی که کشور با تحریم های بانکی و ورود ارز به کشور 
مواجه است، نباید این موضوع در داخل تشدید و تحریم داخلی اعمال شود.با این 
ابلاغیه، واردکننده ارز به کشــور به هر میزان اسکناسی که وارد کشور کند، در 

صورت اظهار آنها به گمرک، از مالیات معاف خواهد بود.

پیمانه لبریز حقیقی های خریدار
 در بازار متعادل

بازار سهام روزگذشته روند متعادل تری نسبت به روزهای دیگر داشت بازاری 
که با حضور پررنگ حقیقی های خریدار، به اســتقبال تعطیلات آخر هفته رفت.

به گزارش خبرنگار مهر، روز چهارشنبه شاخص کل قیمت و بازده نقدی بورس 
تهران بــا کاهش ۱۴۳۴ واحدی به رقم یک میلیون و ۵۲۱ هزار واحد رســید. 
شاخص کل هم وزن اما با افزایش ۱.۳۷۷ واحدی عدد ۴۱۱ هزار و ۶۸۹ واحد را 
به نمایش گذاشت. شاخص بازار اول اما با ۲.۲۶۲و احد کاهش به رقم یک میلیون 
و ۱۶۹ هزار واحد دست یافت و شاخص بازار دوم نیز با ۸۵۶ واحد افزایش، عدد 

۲ میلیون و ۸۹۴ هزار واحد را تجربه کرد.
در بــورس تهران امروز ۱۲ میلیارد و ۵۱۳ میلیون ســهم و اوراق مالی قابل 
معامله در ۶۸۶ هزار و ۱۵۵ نوبت داد و ستد شد که ارزشی بالغ بر ۶ هزار و ۲۲۴ 
میلیارد تومان را در برداشــت.در فرابورس نیز شاخص کل این بازار با ۱۵ واحد 
افزایش به رقم ۲۰ هزار و ۹۱۶ واحد دست یافت. در این بازار، طی روز جاری ۳ 
میلیارد و ۶۴۷ میلیون ســهم و اوراق مالی قابل معامله به ارزش بیش از ۶.۶۶۵ 
میلیارد تومان معامله شد که از این رقم ۴ هزار میلیارد تومان متعلق به معاملات 
عملیــات بازار باز بانک مرکزی در بازار بدهی فرابورس بود.اصلی ترین نمادهای 
تأثیر گذار بر رشد شاخص کل بورس تهران پالایش نفت اصفهان با ۲۸۲ واحد، 
تیپیکــو با ۲۵۳ واحد و فولاد آلیاژی ایران با ۲۳۷ واحد افزایش بودند در مقابل 
اما نمادهای معاملاتی شــرکت های گروه مپنا با ۴۵۵ واحد، گل گهر سیرجان با 
۳۴۶ واحد و پالایش نفت تهران با ۳۳۶ واحد کاهش، بالاترین تأثیر منفی بر روی 

شاخص کل بورس تهران را به خود اختصاص دادند.
به گزارش مهر، بازار سهام در آخرین روز معاملاتی این هفته در حالی شاهد 
رونــدی متعادل در اغلب نمادهای معاملاتی بود که در گروه های متأثر از حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی شــامل گروه دارو، زراعت و غذایی ها همچنان میزبان حضور 
معامله گران پر تحرک با هدف کســب بازدهی کوتاه مدت است.در این بین در 
ســایر گروه ها همسو با بازار گردانی نیم بند حقوقی ها از سهم های شاخص ساز، 
همچنان پیمانه خریداران حقیقی لبریز از تر سایر معامله گرانی است که معتقدند 

همچنان روند بازار صعودی است.
به نظر می رسد بازار سهام شروع معاملات خود در هفته آینده را با نگاهی به 

وضعیت بازارهای جهانی، در روندی مثبت آغاز کند.

اخبار کوتاه

بورس

عضو اتاق ایران و روســیه گفت: برای فعالسازی کریدور 
شــمال- جنوب، مورد نخست تامین و تجهیز زیرساخت ها 
و مورد دوم کاهش هزینه ها از ســوی راه آهن و ســازمان 
بنادر است.سید جلیل جلالی فر عضو اتاق بازرگانی مشترک 
ایران و روســیه در گفت و گو بــا خبرنگار مهر، اظهار کرد: 
کریدور شــمال- جنوب آنطور که مدنظر است فعال نشده 
است و هندی هایی که خودشــان پای قرارداد این کریدور 
را امضــا کرده بودند، ترانزیت کالا را از طریق کانال ســوئز 
انجــام می دهند زیرا تاجر به دنبال این اســت که با هزینه 
کم و ســرعت بالا، کالا را ترانزیت کنــد.وی با بیان اینکه 
زیرساخت های کریدور شمال- جنوب ما آماده نیست، افزود: 
یکی از اهدافی که هندی ها در چابهار سرمایه گذاری کردند 
همین مساله ارســال کالا با هزینه کم و سرعت بالا بود اما 
هنوز خط ریلی در این منطقه آماده نیست. همچنین اگرچه 
بندرعباس فعال است اما فاصله کوتاهی که از رشت تا بندر 
کاســپین باید آماده می شــد هنوز آماده نشده و این پروژه 
بسیار کند پیش می رود.جلالی فر گفت: یکی دیگر از کمبود 
کامیون یخچالی و کشــنده در حمــل و نقل زمینی داریم؛ 
در حوزه دریا نیز کمبود شــدید کشتی به ویژه کشتی های 
کانتینربر و جنرال کارگوداریم، کالا در بنادر روسیه و ایران 
وجود دارد اما با کمبود کشتی برای حمل کالا مواجهیم.وی 
با بیان اینکه در حوزه ریل نیز مشکلات زیادی داریم، افزود: 
ریل از آستارا به روسیه جاری است اما مونوپل آذری هاست 
بنابراین نیاز به سرمایه گذاری داریم؛ سرمایه گذاران ایرانی 
در رابطه با تأمین ریل ورود کنند و واگن های یخچالی تأمین 

شود تا کالا ارسال شود.
عضو اتاق بازرگانی مشــترک ایران و روسیه ادامه داد: از 
ســویی دیگر شاهد وضعیت بسیار نابسامان در پایانه مرزی 
و گمرکی آســتارا هســتیم که حتی برای توالت رانندگان 
تا مســاله ظرفیت پارک ماشــین ها و وجود دلالان و افراد 
غیرمرتبط مشکل داریم؛ همچنین در مرز بیله سوار طرف 
ایرانی ریل دارد اما در طرف آذربایجان یک ریل هم نداریم تا 
کالا سریع تر عبور کند. بنابراین نیاز به استفاده از دیپلماسی 
اقتصــادی داریم تا طرف آذری هــم مرز را تجهیز کند.وی 

گفت: در حال حاضر یک مرز ورود و خروج کامیون در مرز 
مشترک آذربایجان با روسیه وجود دارد بنابراین با توجه به 
افزایش حجم مبادلات باید با استفاده از دیپلماسی اقتصادی 
با روســیه و آذربایجان مذاکره شود که به جای یک مرز، دو 
مرز برای ورود و خروج کامیون داشته باشند.جلالی فر اظهار 
کرد: ایجاد کریدور ســبز نکته دیگری اســت که باید مرود 
توجه قرار گیرد؛ با ایجاد این گمرک کامیون ها با یک ضوابط 

راحت تری عبور کنند تا کارها سرعت گیرد.
عضــو اتاق بازرگانی مشــترک ایران و روســیه تصریح 
کــرد: بنابراین تا زمانی که این کارها انجام نشــود، کریدور 
شــمال- جنوب در حد حرف است. زمانی این کریدور فعال 
می شود که هندی ها از این مسیر کالا را ترانزیت کند وقتی 
این کار را نمی کند یعنی هزینه ها بالاســت.وی تاکید کرد: 

بــرای فعال کردن این کریدور، راه آهن و ســازمان بنادر تا 
می توانند هزینه های بندری، تخلیه بارگیری، هزینه حمل از 
بندرعباس تا سرخس، از بندرعباس تا رشت و از بندرعباس 
تا اینچه بــرون و … را پایین بیاورند تا صاحب کالا انگیزه 
استفاده از این مسیر را داشته باشد. در حال حاضر راه آهن 
حاضر است این کریدور غیرفعال بماند اما هزینه ها را پایین 

نیاورد.
جلالی فر با بیان اینکه روی کاغذ کریدور شمال- جنوب 
فعال اســت، گفت: بنابراین برای فعالسازی کریدور شمال- 
جنوب، مورد نخســت تأمین و تجهیز زیرساخت ها و مورد 
دوم کاهش هزینه ها از ســوی راه آهن و سازمان بنادر است 
تا صاحبان کالا انگیزه برای اســتفاده از این مسیر را داشته 
باشــند. می گویند بــازه زمانی حمــل کالا در این کریدور 

میانگین ۱۵ روز اســت اما با توجه بــه نبود امکانات تا ۵۰ 
روز هم طول می کشــد.عضو اتاق بازرگانی مشترک ایران و 
روســیه تصریح کرد: دولت در حال تلاش برای فعال سازی 
کریدور اســت اما کم و کند است؛ برای همگرایی اقتصادی 
با کشــورهای همسایه هفته ای دو جلســه در دولت برگزار 
می شود اما باید برای تکمیل کریدور اقدامات بیشتری انجام 
شــود.وی گفت: ترانزیت کالا به منزله درآمد بدون سرمایه 
گذاری بوده و بهترین تجارت است اما متأسفانه دولت قبل 
توجهی به این موضوع نداشت و حتی برای راه اندازی راه آهن 

چابهار- زاهدان کارشکنی های بسیاری را شاهد بودیم.
همچنین علیرضا پیمان پاک رئیس کل سازمان توسعه 
تجارت ایران با بیان اینکه در سالهای اخیر توجه چندانی به 
کریدور شمال- جنوب نشده است، گفت: اگر ما این کریدور 
را در تأمیــن کالا راه اندازی کنیــم نه تنها برای ایران بلکه 
هند، کشورهای حاشیه خلیج فارس، کشورهای شرق آفریقا، 
جنوب شرق آسیا نسبت به مســیری که در حال حاضر از 
کانال سوئز و دریای سرخ و دریای سیاه می رود تا ۳۰ درصد 
زمان و هزینه کمتری دارد و یک مزیت نســبی محســوب 
می شود.وی اظهار کرد: کریدورها و ارتباطاتی که کشورهایی 
مثل قزاقستان، قرقیزستان و ارمنستان با کشورهای غربی 
داشــتند این فضا از آنها گرفته شد و مانع در این بازارها از 
نظر ژئوپولتیکی، انتقال کالا، تأمین کالا با کشورهای غربی 
و عملًا یک فضای بســیار خوبی برای ما بــه وجود آمد.به 
گزارش مهر، کریدور شمال- جنوب مهمترین حلقه تجارت 
بین آســیا و اروپا است که در مقایسه با مسیرهای سنتی از 
نظر مســافت و زمان تا ۴۰ درصــد کوتاه تر و از نظر هزینه 
تا ۳۰ درصد ارزان تر اســت. این کریدور یکی از مسیرهای 
مهم ترانزیتی در آسیای میانه محسوب می شود و کشورهای 
در مســیر این راه گذر هر یک با تشــکیل اتحادیه و انعقاد 
قراردادهای همکاری در رقابتی همه جانبه به توسعه و تجهیز 
بنادر، جاده ها، ترمینال و مســیرهای ریلی خود می پردازند.

موافقتنامه کریدور شمال- جنوب در شهریور ماه ۱۳۷۹ در 
سن پترزبورگ به امضای وزرای حمل و نقل سه کشور ایران، 

هند و روسیه رسید.

رئیس کل بانــک مرکزی با بیــان اینکه 
مطالبات ما از کشــور انگلیس وصول شــده 
و حتی از آن پول اســتفاده نیز شــده است، 
گفت: راجع به ســایر وجوه مسدودی نیز به 
مــرور زمان اطلاع رســانی کــرده و خواهیم 
کــرد، باید در مجموع گفت کــه روند کار به 
خوبی پیــش می رود.به گزارش ایســنا، علی 
صالح آبادی در حاشــیه جلسه هئیت دولت، 
در پاســخ به سؤالی درباره نوسانات اخیر بازار 
ارز، با بیان اینکه درآمدهای ارزی کشــور در 
قیاس با سال گذشته بهتر شده است، تصریح 
کــرد: درآمدهــای ارزی صادرات های صورت 
گرفتــه به خصــوص صادرات نفتــی وصول 

شــده اســت و در همین فروردین ماه اوضاع 
خوبی در حوزه درآمدهای ارزی داشــتیم.وی 
گفــت که ۱۱ میلیــارد دلار در فروردین ماه 
ارز تخصیــص داده ایم و افزود: وضعیت خوب 
اســت و خوشبختانه نســبت به سال گذشته 
در زمینه تخصیص ارز به جایگاه ارزشــمندی 
خود  اسکناس های  صادرکنندگان  رسیده ایم. 
را می آورند و در سامانه نیما قیمت ها از ثبات 
خوبی برخوردار اســت. لــذا در زمینه تامین 
منابع ارزی هیچ مشکلی نداریم.صالح  آبادی، 
در پاســخ به سؤالی درباره ارزهای بلوکه شده 
کشــور در برخی کشــورهای خارجی، گفت: 
مطالبات ما از کشور انگلیس وصول شده است 

و حتی از آن پول اســتفاده نیز شــده است. 
راجع به ســایر وجوه مســدودی نیز به مرور 
زمان اطلاع رســانی کرده و خواهیم کرد، باید 
در مجمــوع گفت که روند کار به خوبی پیش 
می رود.وی در پاســخ به سوال دیگری درباره 
سرنوشــت مذاکرات هسته ای و تاثیر توافق یا 
عدم توافق با طرف های ۴+۱ بر بازار ارز ایران، 
با بیان اینکه، رقم های اعلام شده برای آینده 
قیمت ارز، صحیح و کارشناسی نیست، گفت: 
این رقم ها برای تحت تاثیر گذاشتن ثبات بازار 
ارز اســت، من سوال می کنم مگر در سه سال 
گذشــته که ما تحریم بودیم، ارز کشور تامین 
نشده است؟ ما همین الان ظرفیت تولید نفت 

و فرآورده هــای آن را بــه دوران قبل تحریم 
بازگردانده ایم.صالح آبــادی اضافه کرد: ما در 
زمینه فروش نفت به رقم های بســیار خوبی 
رســیده ایم و تمامی درآمدهای فروش نفت را 

وصول می کنیم، بنابر این حتی اگر برجام هم 
نباشد، تامین ارز در کشــور به نحو مناسبی 
انجام خواهد شــد و هیچ مشکلی در بازار ارز 

نخواهیم داشت.

استاد اقتصاد دانشگاه الزهرا اظهار داشت: بانک مرکزی 
اطلاعــات مربوط به عملکرد بانک  ها را در اختیار دارد و اگر 
قدرت کافی در اختیار داشــت می توانســت با این بانک ها 
برخورد کند اما در حال حاضر بانک مرکزی چنین اختیاری 
ندارد و نمی تواند با این مفاسد برخورد کند.حسین راغفر در 
گفت وگو با ایلنا درباره انتشار لیست بدهکاران بانکی اظهار 
داشت: اگر بخواهیم نیمه پر لیوان را ببینیم، انتشار لیست 
بدهکاران بانکی یک اقدام مثبت بوده اما قطعا کافی نیست 
چراکه انتظار می رود اگر هدف از این اقدام، مبارزه با فســاد 
و بازگرداندن منابع بانکی است، دستگاه قضایی هم مداخله 
کند.وی افزود: دســتگاه قضاییه می تواند با برخورد درست، 
مسئله بدهکاری به بانک ها را حل کند اما در فضای کسب 
و کار کنونی، این انتظار زیادی است.این کارشناس اقتصادی 
با اشاره به اثرگذاری برخورد موثر قضایی با بدهکاران بانکی 
گفت: تصور می شــود این اقدامات منجر به کاهش فساد در 
کشور شود چراکه عمده منابع بزرگ بانک ها به درخواست 

و از طریــق مداخله های نهاد قدرت در اقتصاد و نظام بانکی 
صورت گرفته اســت و تا زمانی که مسئله حضور نهادهای 
قدرت در اقتصاد حل نشــود، شفافیتی هم انجام نمی شود.
راغفــر ادامه داد: برخی نهادهــا در قالب بخش خصوصی و 
چهره های ســرمایه گذار وارد اقتصاد می شوند. در سال های 
گذشته کسانی که منابع نفتی کشور را در بازار آزاد فروختند 
و درآمد حاصل از آن را به کشــور بازنگردانده اند پاســخگو 
نبودند و اقدام قابل قبولی از سوی قوه قضاییه برای برخورد 
با این افراد صورت نگرفت.این کارشــناس اقتصادی اضافه 
کرد: پرســش اصلی این اســت که انتشار لیست بدهکاران 
بانکی چه ضرورتی داشــته و چه کمکی به مردم و اقتصاد 
می کند؟ این اعداد و اطلاعات کاملا مشــخص است و بانک 
مرکزی دسترســی به این اطلاعــات دارد و می تواند آن را 
در اختیار دســتگاه قضاییه بگذارد. اگر در دستگاه قضاییه 
عزمی باشــد باید با ابربدهکاران بانکی برخورد قاطع داشته 
باشــد وگرنه صرف اینکه لیستی از بدهکاران منتشر شود، 

نتیجه ای برای جامعه و اقتصاد نخواهد داشــت.راغفر تاکید 
کرد: ســهم بانک های خصوصی در این منابع از دست رفته 
بسیار بیشتر از بخش دولتی است اما نکته مهم این است که 
در مجموع چیزی به نام بانک خصوصی نداریم و بانک های 
خصولتی در نظام بانکی حاضر هســتند. این بانک ها سهم 
مهمی در چاپ پول و تخصیص اعتبارات و منابع به شــکل 
غلط داشته اند و در مواردی به صورت سفارشی، این اعتبارات 
را توزیع کرده اند. پرداخت اعتبارات یک مسئله سیاسی بوده 
و از قواعد صحیح بانکداری تبعیت نمی کند.این کارشناس 
اقتصــادی تصریح کرد: بانک مرکــزی اطلاعات مربوط به 
عملکرد بانک  هــا را در اختیار دارد و اگــر قدرت کافی در 
اختیار داشــت می توانست با این بانک ها برخورد کند اما در 
حال حاضر بانک مرکزی چنین اختیاری ندارد و نمی تواند 
با این مفاســد برخورد کند.راغفر افزود: باید توجه داشــته 
باشــیم که برخی از این بانک ها اساســاً برای این راه اندازی 
شــده اند که منابع بزرگی را از هیچ خلق کنند و نتیجه آن 

افزایش تورم، رکورد، بیکاری و فســاد در اشکال مختلف و 
فرار ســرمایه ای بخش خصوصی از کشور است. تا زمانی که 
مسئله اصلی اقتصاد اصلاح نشود این مشکلات هم برطرف 
نخواهند شــد.وی با تاکید بر اینکه دولت و دستگاه قضاییه 
تمام این اطلاعات را در اختیار دارند، یادآور شــد: اگر امروز 
این اطلاعات به نام شفاف سازی منتشر می شود و به جامعه 
فروخته می شود به معنای این است که در سال های گذشته 
شفافیتی در اقتصاد نداشتیم و تمام این اقدامات به صورت 
مخفیانه و محرمانه اتفاق افتاده است. امروز دولت برای عبور 
از این شــرایط روحی و روانی جامعه بســط بر روی بخشی 
از این تصویر گذاشــته که این اقدام، قانع کننده هم نیست. 
دولت می توانســت لیستی را منتشر نکند اما در همکاری با 
قوه قضاییه برخورد جدی با بدهکاران داشته باشد و نتایج آن 
را به مردم گزارش دهد.راغفر گفت: حاکمیت کاملا می داند 
که مشکل از کجا نشأت می گیرد و اگر عزم سیاسی داشته 

باشد راه حل این مشکلات بسیار آسان است.

روند کُند تکمیل زیرساخت ها

کریدور شمال-جنوب در حد حرف است

رئیس کل بانک مرکزی:

طلب ایران از انگلیس را دریافت و استفاده کردیم

پرداخت اعتبارات یک مسئله سیاسی  است 

اما و اگرهای انتشار لیست ابربدهکاران بانکی

نایب رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی گفت: 
کانتینرهای ترک برای حمل هندوانه میدان اصلی میوه 
و تره  بار را محاصره کرده انــد؛ بطوریکه روزانه بیش از 
۷۰۰ کانتینر هندوانه از ایران به ترکیه صادر می شود. 
این مسئله باعث شده است قیمت این میوه در میدان 
اصلی میوه و تره بار افزایش پیدا کند.اسماعیل مرادیان 
در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، با اشاره به افزایش 
صادرات هندوانه به ترکیه، گفت: ترک ها با هدف حفظ 
منابع آبی خود میزان کشــت هندوانه را کاهش دادند؛ 
چرا که برای تولید یک کیلو هندوانه حداقل باید ۳۰۰ 
لیتر آب مصرف کرد از این رو میزان صادرات هندوانه از 

ایران به ترکیه شدت گرفته است.
وی با بیان اینکه تنش های آبی در کشــور شــدت 
گرفته اند، تصریح کــرد: کانتینرهای ترک برای حمل 
هندوانه میدان اصلی میوه و تره  بار را محاصره کرده اند؛ 
روزانــه بیش از ۷۰۰ کانتینر هندوانه از ایران به ترکیه 
صادر می شود و این مسئله باعث شده است قیمت این 
میوه در میدان اصلی میــوه و تره بار افزایش پیدا کند. 
قیمــت هندوانه در میدان به کیلویــی ۸ هزار و ۵۰۰ 

تومان رسیده اســت.به گفته این فعال صنفی؛ میزان 
مصرف هندوانــه در ماه رمضان بــرای کنترل عطش 
روزه داران افزایش پیــدا می کند.مرادیان با بیان اینکه 
بازار ســیب زمینی، گوجه فرنگی و بادنجان متعادل و 
آرام شــده است، افزود: در چند روز اخیر گوجه فرنگی 
۴۰ تــا ۵۰ درصد کاهش قیمــت را تجربه کرد قیمت 
این محصول در میدان اصلی میوه و تره بار کیلویی ۷ تا 
۱۴ هزار تومان و قیمت ســیب زمینی کیلویی ۷ تا ۱۳ 
هزار تومان اســت.این فعال صنفی با اشاره به افزایش 
نرخ کدو، گفت: در میدان اصلی میوه و تره بار کدو زیر 
۱۰ هزار تومان نیســت و نرخ آن به کیلویی ۱۰ تا ۱۵ 
هزار تومان رسیده است اما قیمت کدو هفته آینده بعد 
از عرضه کدو ورامین شکســته خواهد شد.وی با اشاره 
به کاهش خریــد میوه در روزهای تعطیل، گفت: میوه 
فروشان این روزها را  فصل »سیاه بهار میوه« می نامند. 
نایب رئیس اتحادیه فروشــندگان میوه و سبزی گفت: 
اگر میزان صــادرات میوه و تره بار متعادل شــود بازار 
داخلی با چالش جدی مواجه نخواهد نشد و قیمت آنها 

نیز قیمت ها نیز کاهش پیدا می کنند.

رئیس کمیسیون کشــاورزی اتاق تعاون با انتقاد از 
سیاست های نادرســت دولت در تنظیم بازار کالاهای 
اساســی گفت: علیرغم افزایش هزینه های تولید، دولت 
مرتــب اعلام می کنــد قیمت کالاهای اساســی نباید 
تغییر کند.ارسلان قاسمی، رئیس کمیسیون کشاورزی 
اتاق تعاون ایران در گفتگــو با خبرنگار مهر با انتقاد از 
سیاست های نادرســت دولت در تنظیم بازار کالاهای 
اساســی گفت: علیرغم افزایش هزینه های تولید، دولت 
مرتب اعلام می کند قیمت کالاهای اساسی نباید تغییر 
کند درحالی که ما حتی تورم را در نظر نگیریم و فقط به 
افزایش حقوق کارگران، قیمت آب و برق و حمل و نقل 
توجه داشته باشیم، قاعدتاً قیمت کالاها نیز باید تغییر 
کند.وی اضافه کرد: وقتی چنین اتفاقاتی می افتد، بازار 
به این سیاست های نادرست دهن کجی و قیمت ها بیش 
از انــدازه افزایش پیدا می کند بنابراین تاوان تصمیمات 
اشــتباه دولت را مردم می دهند و اســتفاده آن نیز به 
دلال می رسد.قاسمی تصریح کرد: چرا باید قیمت اکثر 
محصولات کشــاورزی از جمله میوه از مزرعه تا سفره 
۲۰۰ درصد فاصله داشــته باشد؟ این رقم به جیب چه 

کسی می رود و چرا هیچ وقت هیچ کس پاسخگوی این 
مسئله نیســت؟رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق تعاون 
ادامه داد: در ۹ اســتان کشور در حال حاضر ۲ میلیون 
رأس دام ســبک وجود دارد که این دام ها در شــرایط 
بحرانی به ســر می برند چرا که به دلیل خشکســالی با 
کمبود شدید علوفه مواجه هستیم و نهاده نیز به اندازه 
کافی وجود نــدارد. از طرفی دولت هم جلوی صادرات 
را گرفته اســت.وی با اشــاره به اینکه چون این دام ها 
پروار نشده اند و اســتخوانی هستند، به اصطلاح آنها را 
»نیم گوشت« می گویند، گفت: در حال حاضر این دام ها 
را بــه زور از دامداران کیلویی ۶۰ هزار تومان خریداری 
می کنند.قاسمی با بیان اینکه ۹۰ درصد نهاده دام سبک 
از بــازار آزاد تأمین می شــود، افزود: فقــط ۱۰ درصد 
نهاده های این دام هــا را دولت تأمین می کند اما درباره 
همه چیز آن تصمیم گیری دولتی وجود دارد.وی با اشاره 
به اینکه از زمانی که توزیع نهاده های دامی در ســامانه 
بازارگاه انجام می شود، گفت: همواره شاهد این هستیم 
که در بازارگاه نهاده به اندازه کافی وجود ندارد اما در بازار 

آزاد به هر اندازه که لازم باشد، نهاده وجود دارد.

انتقاد از سیاست های نادرست دولت در تنظیم بازارصادرات روزانه ۷۰۰ کانتینر هندوانه به ترکیه


